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صادرات روغن کنجد آزاد شد
گمرک ایران با صدور بخشنامه ای صادرات روغن کنجد 
کبر شامانی - مدیرکل دفتر صادرات گمرک  را آزاد کرد. علی ا
ایران - با صدور بخشنامه ای صادرات روغن کنجد را پس از 
تایید ماهیت کالا با رعایت سایر قوانین ومقررات مربوطه 
بلامانع دانست. وی در این بخشنامه عنوان کرد که مراتب به 
کلیه واحدها و گمرکات اجرایی تابعه ابلاغ و بر حسن اجرای 

آن نظارت مستمر معمول دارند. 

هیچ مانعی برای تامین نهاده وجود ندارد
وزیر کشاورزی در سفر به خوزستان و در جریان بازدید 
از انبارهای کالاهای اساسی اعلام کرد که هیچ مانعی برای 
تامین نهاده وجود ندارد. غلامرضا نوری قزلجه، در سفر 
به خوزستان وارد ماهشهر شد و در بازدید از انبارهای 
نهاده های دامی شرکت پشتیبانی امور دام و کالاهای اساسی 
شرکت بازرگانی دولتی ایران در بندر امام خمینی، میزان 
، روند ترخیص کالا و نهاده  از کشتی به بندرگاه و ارسال  ذخایر
به استان های سراسر کشور را مورد ارزیابی و پایش قرار داد. 
وی در حاشیه این بازدید و در پاسخ به سوال خبرنگاران 
گفت: بر اساس گزارش ارائه شده و رصد روند کار در بازدید 
، انبارداری و حمل کالاهای  ، میزان ذخایر میدانی، تامین ارز
اساسی و نهاده های دامی به سایر مناطق کشور مطلوب 

است و هیچ مانعی برای تامین نهاده وجود ندارد. 
تولیدکنندگان  به  سفر  این  در  جهادکشاورزی  وزیر 
اطمینان داد که شرایط ذخیره نهاده تا پایان سال تکافوی 
نیاز کشور را می کند و تولیدکنندگان بدون دغدغه تولید را 

پیش ببرند. 
وزیر کشاورزی در بندر امام خمینی از کشتی و انبارهای 
شرکت خدمات حمایتی بازدید کرد و در جریان گزارش روند 
واردات کودهای شیمیایی و نحوه توزیع آن در استان های 

کشور از سوی مدیرعامل این شرکت قرار گرفت. 

رشد ۱۵ درصدی صادرات به ارمنستان
مدیرکل دفتر آسیای میانه سازمان توسعه تجارت ضمن 
اشاره به رشد ۱۵ درصدی صادرات به ارمنستان در نیمه 
نخست امسال، گفت: طبق هدف گذاری ها صادرات به این 
کبر گداری، مدیرکل  کشور باید به یک میلیارد دلار برسد. ا
دفتر آسیای میانه سازمان توسعه تجارت درباره برنامه ریزی 
برای افزایش تجارت با ارمنستان گفت: هدف گذاری ما در گام 
اول صادرات یک میلیاردی دلاری و در بلندمدت صادرات 
۳ میلیارد دلاری به این کشور است و پیش بینی می کنیم در 
یک سال آینده، رشد ۲۰ تا ۳۰ درصدی تجارت با این کشور به 
عنوان دروازه ورود ایران به اوراسیا، داشته باشیم. وی در 
مصاحبه با صدا و سیما افزود: میزان صادرات به ارمنستان 
در سال ۱۴۰۲ بیش از ۴۱۲ میلیون دلار و میزان واردات از این 
کشور ۴۵ میلیون دلار بوده است. گداری تصریح کرد: در ۶ ماه 
نخست ۱۴۰۳، صادرات به ارمنستان ۲۲۵ میلیون دلار بود که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۵ درصد رشد داشته است. 
مدیرکل دفتر آسیای میانه سازمان توسعه تجارت اضافه 
کرد: عموم گروه های کالایی صادر شده، صنایع غذایی، میوه 
، سیمان، میلگرد، مواد شیمیایی، مواد پلیمری  و تره بار
و قیر بوده است. وی با اشاره به اینکه ارمنستان سالانه ۵ 
کید  میلیارد دلار واردات و ۴ میلیارد دلار صادرات دارد، تا
کرد: شریک اول تجاری این کشور، چین و بعد روسیه و شریک 
سوم تجاری کشورمان ایران است. گداری گفت: در حال 
حاضر از وضعیت خوبی در تجارت با ارمنستان برخورداریم، 
اما می توانیم به وضعیت بهتری برسیم و در حوزه های 

فعالیتمان سهم بیشتری داشته باشیم. 
وی یادآور کرد: ارمنستان کشوری با ۳ میلیون نفر جمعیت 
و چهل و یکمین کشور دنیا از نظر وسعت است و شاید در 
نگاه اول ظرفیت زیادی نداشته باشد، اما با توجه وضعیت 
اقتصادی این کشور و جایگاهش در اوراسیا، ظرفیت برای کار 
با کشور ارمنستان بسیار زیاد است از این رو رویکرد و آینده 

خوبی برای موضوعات تجاری با ارمنستان داشته باشیم. 

رویکرد دولت در قبال کارمندان حمایتی است
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور گفت که 
رویکرد دولت در قبال کارمندان، رویکردی حمایتی است. 
علاالدین رفیع زاده، با بیان اینکه قانون برنامه هفتم توسعه 
امکانی را تحت عنوان »فوق العاده خاص« برای ما تکلیف 
کرده است؛ گفت: همکاران در سازمان ادارای و استخدامی 
گروه هایی را تشکیل دادند و در حال مطالعه بر روی این 
بتوانند چارچوبی  نگاه جامع  با یک  تا  موضوع هستند 
که  که بر اساس آن بتوانیم این امکان را  کنند  را تنظیم 
قانون گذار در اختیار دولت گذاشته، در بند قانونی، تحت 
عنوان فوق العاده خاص تعریف کنیم. امیدوارم برای دیگر 
غ از پرستاران، برای همه رشته های کارمندی  گروه ها و فار

بتوان از این ظرفیت استفاده کرد. 
کید بر اینکه رویکرد دولت در قبال کارمندان  وی با تا
حمایتی است، اظهار کرد: در ادبیات مدیریت، باور ما بر این 
است که منابع انسانی بزرگ ترین سرمایه و منبع یک کشور به 
حساب می آید. رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور 
با بیان اینکه باید برای سرمایه انسانی کشور انگیزه ایجاد کرد 
گفت: سازمان امور اداری و استخدامی، سرمایه انسانی با 
انگیزه ای دارد و در همه حوزه ها تحول ایجاد خواهد کرد. این 
نگاه در دستگاه های خدماتی و عملیاتی مانند بیمارستان ها 
و... حساسیت های ویژه ای دارد؛ چرا که افراد شاغل در این 
بخش در صف اول خدمت به مردم قرار دارند و از این رو 
تقویت نیروهایی که به مردم خدمات ارائه می کنند، برای ما 

بسیار با اهمیت است. 
گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی دولت در  رفیع زاده در 
این باره ادامه داد: در حال تنظیم برنامه ای هستیم و به 
این گروه توجه ویژه ای خواهیم داشت. البته این توجه 
ویژه حتما به منزله پرداخت نیست و مسائل دیگری مانند 
مسائل معیشتی هم وجود دارد. باور ما این است که این 
سرمایه انسانی است که می تواند به یک کشور کمک کند 
تا برنامه های دولت محقق بشود. به امید خدا به مرور 

برنامه هایی را که تنظیم می کنیم، اعلام خواهیم کرد. 

اخبار

کتشاف معادن سایه غفلت  بر سر ا
که ایران دارای ۷ درصد منابع  در حالی 
معدنی غنی دنیا است اما همچنان نسبت به 
کتشاف معادن بی توجهی می شود به گونه ای  ا
کتشافات ذخایر معدنی در کشور  که بودجه ا
تنها حدود یک دهم استاندارد جهانی است.  
به گزارش مهر، ایران با وجود داشتن یک درصد 
جمعیت جهان اما دارای ۷ درصد منابع معدنی 
غنی دنیا شامل ۳۷ میلیارد تن ذخایر قطعی و 
۵۷ میلیارد تن ذخایر احتمالی و ۶۷ نوع ماده 
معدنی است با این حال شاهد سهم بسیار کم 
و یک درصدی با بازدهی پایین بخش معدن 
در ارزش تولید کشور هستیم که این بی توجهی 
سبب ایجاد رانت بسیار در ساختار این صنعت 
کتشاف  شده است.  این بی توجهی ها در بخش ا
بیش از سایر بخش های مربوط به معدن به 
کتشافات  چشم می آید به گونه ای که بودجه ا
ذخایر معدنی در کشور تنها حدود یک دهم 
استاندارد جهانی است. این در حالیست که 
کتشاف ذخایر معدنی، شناسایی  هدف نهایی ا
دارایی های معدنی هر کشور است که از جمله 
مهم ترین ابزار قدرت کشورها در حوزه منابع 
طبیعی و معدنی به شمار می رود.  از سویی دیگر 
طبق برآورد برنامه هفتم کشور، رشد ۱۳ درصدی 
برای این بخش هدفگذاری شده که عدد بالایی 
است که به گفته کارشناسان، تحقق این مهم 

نیازمند ۴۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری است. 
کتشاف بودجه ناچیز ا

دفتر  مدیرکل  جدیدی،  رضا  که  آنطور 
برنامه ریزی، فناوری اطلاعات و بودجه سازمان 
کتشافات معدنی کشور می گوید:  زمین شناسی و ا
انتظار می رود ایران خاستگاه هفت درصدی 
ذخایر طبیعی و معدنی دنیا باشد که شناسایی 
آن در مرحله اول نیازمند تجهیز منابع مالی 
سخت افزاری،  زیرساخت های  و  انسانی  و 
نرم افزاری و مغزافزاری است؛ اما با توجه به 
چالش نیروی انسانی متخصص و چالش فناوری 
در بخش معدن، میزان بودجه و منابع مالی 
کتشاف ذخایر معدنی  هزینه شده در حوزه ا
بخش های دولتی و توسعه ای ایران، شامل 
کمیتی و شرکت های دولتی  سازمان های حا
بسیار ناچیز است.  به گفته او، در بهترین حالت 
ممکن، در سال ۱۴۰۲ با احتساب حفاری های 
کتشافی سازمان های توسعه ای شرکت های  ا
کتشاف ذخایر معدنی کشور  دولتی در حوزه ا
معادل ۸۳ میلیون دلار هزینه شده که شامل 
کتشافی،  تولید اطلاعات پایه زمین شناسی و ا
کتشافات  شناسایی و پی جویی ذخایر معدنی، ا
کتشافی است که از این  عمومی و حفاری های ا
مبلغ حدود ۲۰ میلیون دلار منابع مالی سازمان 
کتشافات معدنی و ۶۳ میلیون  زمین شناسی و ا
دلار منابع مالی سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و شرکت های تابعه و زیرمجموعه آن است.  بر 
همین مبنا نیز بررسی استاندارد کشورهای در 
حال توسعه معدنی نشان می دهد که متوسط 
کتشاف نزدیک به  آنها در حوزه ا هزینه کرد 
یک میلیارد دلار است که نشان می دهد ایران 
تقریباً نزدیک به یک دهم استاندارد جهانی 
کتشاف هزینه کرده است که با توجه به  برای ا
پیش بینی وجود هفت درصد ذخایر طبیعی 
و معدنی دنیا در ایران، سهم منابع دولتی 
کمیتی و شرکت های  شامل سازمان های حا
کتشاف ذخایر معدنی بسیار ناچیز  دولتی در ا
است و سبب می شود تا ریسک سرمایه گذاری 
بخش خصوصی نیز افزایش یابد.  کارشناسان 
راهکار برون رفت از این شرایط مالی را اصلاح و 
ترمیم نظام تأمین مالی توسط سازمان برنامه 
و بودجه و اصلاح ساختار شرکت های دولتی 
از طریق جذب سرمایه یا مشارکت می دانند و 
معتقد هستند که عملی شدن این راهکارها 
کتشافات  برای تأمین منابع مالی مورد نیاز ا
ذخایر معدنی کشور مورد نیاز است. همچنین 
بازبینی بودجه سنواتی و بودجه سازمان های 
دولتی  شرکت های  و  توسعه ای  کمیتی،  حا
نیز از دیگر راه های برون رفت از مسائل مالی 
است که طی سال های اخیر روند قابل قبولی 

نداشته است. 

فروش برخی از محصولات سایپا 
فروش محصولات گروه خودروسازی سایپا 
از هفته آینده برای سه گروه متقاضیان عادی، 
ح  حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و  طر
جایگزینی خودروهای فرسوده، آغاز می شود.
گروه خودروسازی سایپا در نظر دارد در راستای 
افزایش عرضه محصولات، تنظیم قیمت بازار و 
تسهیل شرایط خرید برای متقاضیان، فروش 
خودروهای کوییک GXR- L و کوییک GX- L را 
ویژه متقاضیان عادی، طرح  حمایت از خانواده 
خودروهای  جایگزینی  و  جمعیت  جوانی  و 
فرسوده، آغاز کند.  طرح مذکور از ساعت ۱۰ صبح 
روز دوشنبه ۲۱ آبان از طریق وب سایت فروش 
اینترنتی محصولات گروه خودروسازی سایپا به 
آدرس https: //saipa. iranecar. com و تا زمان 
تکمیل ظرفیت فعال خواهد بود.  متقاضیان 
می توانند جهت تسهیل در فرآیند ثبت نام، قبل 
از زمان شروع ثبت نام به وب سایت فروش گروه 
خودروسازی سایپا به نشانی عنوان شده مراجعه 
کرده و نسبت به ثبت و یا به روز رسانی اطلاعات 
شخصی و دریافت کد کاربری و رمز عبور اقدام 
کنند. ثبت نام در این طرح فروش، صرفاً از طریق 
آدرس فوق الذکر امکان پذیر بوده و در صورت 
استفاده از سایر آدرس ها، عواقب آن بر عهده 

متقاضی خواهد بود. 

: تصویب  آرمان ملی– صدیقه بهزادپور
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ که چندی پیش 
اصل  کمیسیون  رئیس  پژمانفر  حضور  با 
گمان بسیاری  که به  نود و اعتراضات وی 
ج از آنچه مصداقی  فقط مانع تراشی و خار
کثری  بر »وفاق ملی« باشد، با تصدیق حدا
تایید  و  تحلیلگران  حمایت  و  نمایندگان 
بودن  شفاف  بر  مبنی  پزشکیان  سخنان 
لایحه و تلاش برای بهبود وضعیت اقتصادی 
و رفع ناترازی و جامع نگری پایان یافت. 
دولت  هستند  عقیده  این  بر  تحلیلگران 
چهاردهم باوجود موانع فراوان در سال 
آینده، تدوین بودجه ۱۴۰۴ را با رعایت اصل 
شفافیت و جامع نگری به همه امور و رفع 
ناترازی ها، به عنوان بدعتی خوشایند انجام 
داد و امید است با تدوین برنامه ای مدون 
فرصت عملیاتی کردن بودجه بر اساس یک 

نگاه و زبان مشترک را داشته باشد. 
   ارائه بودجه در زمان مقرر

به گزارش »آرمان ملی«، مسعود پزشکیان 
در جلسه علنی مجلس در دفاع از کلیات 
رشد  ثبات،  بر   ، کشور آینده  سال  بودجه 
اقتصادی و شفافیت و عدالت در عملکرد 
کید و بیان کرد؛ »ما در اولین زمان ممکن  تا
قانونی به رغم تمام مشکلات بودجه را تقدیم 
کردیم. پیش از این معمولا بودجه دو یا سه 
ماه بعد زمان قانونی مقرر می آمد ولی ما 
سعی کردیم بودجه را در زمان تعیین شده 
ارائه دهیم. بودجه ارائه شده شفاف است. 
ما قبلا یک بودجه داشتیم که حساب و کتاب 
نمی شد و یک بودجه ای که حساب و کتاب 
می شد اما بودجه ارائه شده شفاف است.« 
او پرداخت بدهی بانک ها با رقمی بالغ بر 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان پول، ساماندهی 
مالیات بدون فشار مضاعف بر کسبه و حقوق 
بگیران، پرداخت بدهی ها، حمایت از اقشار 
ضعیف با تخصیص ارز مناسب برای دارو 
و کالاهای اساسی را از عمده ترین مطالب 
پرداخته شده در لایحه بودجه سال آینده 
ذکر و اظهار امیدواری کرد که رفع ناترازی با 
حضور دانشگاهیان و اهتمام همه جانبه 

سازمان ها و همفکری همگان حل شود. 
   بدعت خوشایند 

کارشناسان  از  بسیاری  عقیده  به   
خوشایند،  بدعتی  در  پزشکیان  مسعود 
تمام منابع و مصارف فرابودجه ای دولت 
نفت،  یا  یارانه ها  هدفمندسازی  قبیل  از 
مربوط به نیروهای مسلح در سقف منابع 
و مصارف بودجه لحاظ شده و مخاطب 
می تواند یک تصویر دقیق از حجم گردش 
باشد.  داشته  مالی  سال  در  دولت  مالی 
و  بالاتر  انضباط مالی  این مسأله طبیعتا 
شفافیت را نیز به دنبال خود خواهد داشت. 
علاوه بر این به نظر می رسد وی در راستای 
ملی«  »وفاق  بر  مبنی  خود  شعار  تحقق 

بردرآمد حاصل از افزایش قیمت بنزین زیاد 
حسابی باز نکرده است، و به ساماندهی 
کید  نظام مالیاتی، رفع ناترازی ها و.... تا
کرده است، هرچند پژمانفر رئیس کمیسیون 
اصل نود یک روز بعد از حضور جلیلی در 
مجلس به هنگام ارائه لایحه در موضعی 
انتقادی، لایحه بودجه را استقراضی دانست 
که با برنامه ها ناهماهنگ است و نسبت 
به برداشت از صندوق ذخیره ارزی برای 
پرداخت بدهی ها در آغاز حضور خود بعد از 
دولت سیزدهم، به اِذن مقام معظم رهبری 
نیز معترض شد. پس از این اعتراضات این 
که »وفاق ملی« از نظر  گرفت  گمان شکل 
این دسته از اصولگرایان چه معنایی دارد 
و چرا با حضور جلیلی در مجلس به هنگام 
ارائه بودجه، سخنانی در خلاف جهت وفاق 
ج می شود؟ به عقیده  از زبان پژمانفر خار
بسیاری از تحلیلگران پزشکیان به قدری 
در تلاش برای تعامل با گروه های اصولگرا و 
تحقق شعار وفاق ملی برآمده که مورد انتقاد 
طیف اصلاح طلب قرار گرفته است، اما معلوم 
نیست چرا نگاه واقع بینانه رئیس جمهور 
دولت چهاردهم به لایحه بودجه سال آینده 
را که حتی مجلس نیز کلیات آن را تمام و 
کمال تایید کرد، مورد اعتراض و انتقادی 

عیب جویانه قرار می دهند؟ 
   کاهش ناترازی شبکه بانکی 

بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های 
کید بر انضباط و شفافیت لایحه  مجلس با تا
این دوره دولت و جهش صورت گرفته در آن 
گفت: درخصوص دیگر محور سیاست های 
شفاف  و  احصاء  یعنی  هفتم،  برنامه  کلی 
سازی بدهی ها و تعهدات عمومی دولت 
گفت  باید  بدهی ها  تأدیه  و  مدیریت  و 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ به مسئله بازپرداخت 
بدهی های دولت توجه ویژه نموده است. 
به طور خاص دولت در لایحه ۲۰۰ همت برای 

بازپرداخت  بدهی خود به طلبکاران در قالب 
گذاری اموال و همچنین ۲۰۰ همت برای  وا
سیال سازی بدهی خود به بانک ها تدارک 
دیده است که امری مثبت ارزیابی می شود. 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس، عنوان کرد: 
با توجه به یکپارچه سازی منابع و مصارف 
که  عمومی بخش هایی از پرداخت هایی 
به صورت سرجمع از محل منابع نفتی در 
اختیار شرکت ملی نفت برای بازپرداخت 
سرمایه گذاری های قرار می گرفت، شفاف 
شده است و به نظر می رسد لایحه بودجه 
۱۴۰۴ از این منظر نسبت به قوانین بودجه 

قبلی دارای پیشرفت است. 
   عدم افزایش قیمت بنزین

سیاست های  معتقدند  صاحب نظران 
تصمیم  و  دولت  سوی  از  شده  اعلام 
بنزین  کاهش قیمت  برای عدم  احتمالی 
بودجه  کسری  جبران  چالش های  قطعاً 
برای دولت را افزایش می دهد، از این رو 
افزایش قیمت تدریجی و پلکانی حامل های 
انرژی از جمله برق و گاز می تواند گامی برای 
بهینه سازی مصرف انرژی و رفع ناترازی ها 
و همچنین محلی برای تامین درآمدهای 
دولتی و تخصیص درآمدهای صرفه جویی 
شده از این محل برای بازسازی و اصلاح 
نیروگاه ها و رفع اساسی و زیرساختی ناترازی 
کاهش  با  همزمان  شود.  محسوب  انرژی 
درآمدهای دولت از محل نفت، شفاف کردن 
کاهش هزینه هایش یکی  عملکرد دولت و 
که می تواند باعث  دیگر از راه هایی است 
کید  تا قطعاً  شود،  بودجه  کسری  بهبود 
سامان دهی به نظام مالیاتی نیز با بازنگری 
بر معافیت های مالیاتی، تمرکز بر رصد و مهار 
فراریان مالیاتی، گشایش پرونده برای افراد یا 
کنون با وجود درآمدهای  سازمان هایی که تا
کلان حتی ریالی مالیات پرداخت نکرده اند 

محقق خواهد شد. 

   کاهش فشار مالیاتی 
عده ای از کارشناسان بر این باورهستد 
که از لایحه ارائه شده به مجلس و همچنین 
سخنان پزشکیان، می توان گفت که دولت 
با تکیه بر موضوعات مختلف برای مدیریت 
کسری بودجه، تلاش دارد تا از فشارهای 
مستقیم بر جامعه، مثل افزایش نرخ مالیاتی 
بدون توجه به سطح درآمدها جلوگیری کند 
که البته با توجه به محدودیت منابع درآمدی 
از محل صادرات نفت، به نظر می رسد دولت 
پزشکیان راه دشواری در پیش رو دارد و 
نیاز به برنامه های مدون و عملیاتی دارد. 
به عبارتی برای ایجاد یک برنامه اقتصادی، 
دولت باید به تجزیه و تحلیل دقیق داده های 
اقتصادی، سیاسی و اجتماعی بپردازد، این 
داده ها می توانند شامل الگوهای مصرف، 
موجود  ناترازی های  و  مالی  درآمدهای 
تا با شفاف سازی و اولویت بندی  باشند. 
در منابع اختصاصی، به ویژه در حوزه های 
مهم انرژی و مالی، که از ضروریات اساسی 
محسوب می شوند با نگاهی به اصلاحات 
ساختاری به مدیریت اقتصاد در سال ۱۴۰۴ 

بپردازد. 
   دفاع برخی از جناح مخالف 

بودجه ارائه شده پزشکیان در مجلس، 
موافقانی از اصولگرایان داشت که تمام قد از 
رئیس جمهور دفاع کردند. از جمله مجتبی 
ذوالنوری، نماینده اصولگرای قم که بر خلاف 
تصور رایج برآمده از رویکرد سیاسی اش، 
بودجه  لایحه  کلیات  مدافع  قامت  در 
گرفت. او با  پشت تریبون خانه ملت قرار 
یادآوری اینکه در سال های گذشته بودجه 
نیروهای مسلح در عدد بودجه نمی آمد و 
براساس تدابیر رهبری افزایش پنج درصدی 
پیش بینی می شد، اظهار داشت: امسال رقم 
سنگین ۷/۸ درصدی به سقف بودجه برای 
بودجه نیروهای مسلح افزوده شده لذا تلقی 
می شود که بودجه انبساطی است. در بودجه 
سال آینده جلوی درزها و راه های فرار گرفته 
شده و بر نقاط تاریک نورافکن انداخته و همه 
چیز شفاف است. این سطح از رضایتمندی 
از سوی نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس، نیز کاملاً مشهود است. او در این 
باره گفت: در مجموع می توان گفت لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ نسبت به قوانین بودجه 
سال های پیش از خود از جهات مهمی مانند 
یکپارچگی و واقعی بودن منابع و مصارف 
و همچنین توجه به تعهدات و بدهی های 
کرده است  دولت، پیشرفت قابل توجهی 
اما در زمینه پرداختن به برخی چالش های 
بودجه مانند تمهید منابع مالی برای رشد 
پایین تر از تورم حقوق کارمندان دولت، درج 
احکام غیربودجه ای ذیل لایحه بودجه و 
همچنین افزایش سهم درآمدهای مالیاتی 

توفیق چندانی نداشته است. 

»آرمان ملی« چشم انداز بودجه 1404 را بررسی می کند

بدعت خوشایند پزشکیان در بودجه 1404
   بودجه 1404 بازتابی از جامع نگری و شفافیت

معاون وزیر نفت در خصوص میزان ناترازی گاز در زمستان 
امسال گفت: پیش بینی ما بین ۲۵۰ میلیون مترمکعب یا ۳۰۰ 
میلیون مترمکعب است و علت آن هم وابستگی بیش از حد 
مصرف کننده ها به گاز است.  سعید توکلی، مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران در برنامه صف اول شبکه خبر سیما اظهار 
کرد: بالغ بر ۷۴ درصد تأمین گاز کشور از میدان گازی پارس 
جنوبی صورت می گیرد و در حال حاضر روزانه ۸۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز پالایش شده به شبکه سراسری تزریق می شود 
که از این مقدار با توجه به قراردادهای بلندمدت صادراتی 
که داریم، بخش اندکی صادر شده و بقیه به مصارف داخلی 

می رسد. 
وی افزود: بالغ بر ۴۰ هزار کیلومتر خط لوله فشار قوی در 
شبکه انتقال گاز داریم و بیش از ۹۰ ایستگاه تقویت فشار و 
همه این ناوگان را بالغ بر ۳۴۰ توربوکمپرسور مدیریت می کند 
و در اقصی نقاط کشور حتی در جاهایی که بعضاً شاید کمتر 

نام آن را شنیده باشند، گاز توزیع می شود. 
معاون وزیر نفت با بیان اینکه شبکه توزیع گاز کشور یکی 
از قدرترین، قوی ترین و شاید گسترده ترین شبکه ها است، 
گفت: نزدیک به ۷۲ درصد تأمین انرژی کشور وابسته به 

گاز است. 
وی ادامه داد: در حال حاضر ۵۱ درصد گاز تولیدی کشور 
در بخش خانگی، تجاری، حمل و نقل و صنایع جز مصرف 
می شود که سهم این بخش ها در زمستان تا ۸۵ درصد هم 
می رسد؛ یعنی وقتی در روزهای سرد زمستان تولید و توزیع 
گاز کشور به ۸۵۰ میلیون مترمکعب در روز رسید، مصرف گاز 
در بخش خانگی، تجاری، حمل و نقل و صنایع خرد تا ۷۰۰ 
میلیون مترمکعب هم می رسد و بقیه گاز را به سایر مصارف 
از جمله صنایع عمده شامل سیمان، پتروشیمی، فولاد، 
مس، آلومینیوم و نیروگاه ها تحویل می دهیم.  مدیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه امسال سرمای هوا زودتر 
از سال قبل آغاز شد، گفت: امسال یک پدیده ای در ابتدای 
آبان اتفاق افتاد و بر اساس نظر هواشناسی، یک توده سرد 
اسکاندیناوی آمد، به موجب این توده سرد اسکاندیناوی 

۱۱ تا از استان های شمالی ما همزمان افزایش برودت داشت 
و این افزایش برودت باعث کاهش دما به اندازه میانگین ۱۲ 
درجه شد. وی افزود: افزایش مصرف گاز از ۲۷ مهرماه تا ۱۴ 
آبان ماه نزدیک به ۲۱۸ میلیون متر مکعب بود. مدیرعامل 
شرکت ملی گاز خاطرنشان کرد: سال ۱۴۰۲ درجه حرارت گرم تر 
بود و حتی بعضی از هموطنان و دوستان اشاره می کردند که 
، دی  شاید امسال اصلاً زمستانی نیامده، یعنی در آبان، آذر
و به همن، هوا نسبت به میانگین های سال های قبل گرم تر 
بود و در اسفند ماه هوا سرد شد و یک افزایش مصرف گازی 
ما داشتیم اما امسال نسبت به ۵ سال گذشته آماری که ما 
داریم میزان مصرف در ابتدای آبان ماه مشابه میزان مصرف 
در آذرماه است، یعنی ما یک ماه زودتر وارد فصل سرد شدیم 
و باعث شد که سیستم های گرمایش بعضی از مناطق روشن 
بشود و بعد از اینکه سیستم گرمایش روشن می شود دیگر 
اتوماتیک مصرف کننده به دلایل متعددی دیگر قادر یا اصلاً 
تمایلی به کم کردن سیستم های موتورخانه یا بستن بعضی 
سیستم های مرکزی ندارد.  توکلی با بیان اینکه در بقیه دنیا 
سبد انرژی متنوع است، یعنی فقط به گاز متکی نیستند، 
گفت: مثلاً کشور چین که یک کشوری است که طبیعتاً میزان 
تولید آن با میزان مصرف ما برابر است و مهم تر از این سبد 
انرژی که دارد نزدیک به ۶۰ درصد آن ذغال سنگ است و 
درصد کمی از گاز بهره مند است و بر اساس استراتژی توسعه 
ح آمایش سرزمینی که دارند، ذغال سنگ و  صنعتی و طر
سوخت هایی که سوخت اصطلاحاً فسیلی است و نسبت به 
ک یک محدودیتی است در نقاطی استفاده  بحث هوای پا

می کنند که این باعث افزایش آلودگی نشود. 
وی افزود: علت اصلی ناترازی گاز در ایران که اولاً سبد 
انرژی ما متنوع نیست و وابستگی ۷۲ درصدی به گاز داریم و 
ثانیاً مصارف ما در تمامی بخش ها از خانگی گرفته تا نیروگاه ها 

و صنایع، بهینه نیست. 
معاون وزیر نفت در خصوص میزان ناترازی گاز در زمستان 
امسال گفت: پیش بینی ما بین ۲۵۰ میلیون مترمکعب یا 
۳۰۰ میلیون مترمکعب است و علت آن هم وابستگی بیش 

گاز است.  توکلی در خصوص  کننده ها به  از حد مصرف 
بحث ذخیره سازی گاز اذعان کرد: یکی از مباحثی که در 
برنامه هفتم الزام شده افزایش میزان ذخیره سازی است و 

ما برنامه هایی برای افزایش میزان ذخیره سازی گاز داریم. 
مباحث  به  گاز  ناترازی  عمده  بخش  داد:  ادامه  وی 
بحث  در  مثلاً  است؛  مربوط  بهینه سازی  و  صرفه جویی 
ساختمان، ما مقررات ملی ساختمان داریم، الزام قانونی 
گر ما در ارتباط با مبحث ۱۹ فعالیت های  مبحث ۱۹، یعنی ا
درستی توسط دستگاه های مرتبط و توسط سازنده ها انجام 
بشود، نزدیک به ۲۵ درصد از میزان مصرف خانگی مان بر 

اساس آمار و ارقام و تحقیقاتی که انجام شده کم می شود. 
معاون وزیر نفت با بیان اینکه بخش مهم دیگر میزان 
گفت: بر اساس دستورالعمل ها و  مصرف ادارات است، 
این هفته خوشبختانه در  و اخیراً  بخشنامه های دولت 
شورای اقتصاد هم جایگاه قانونی اش را مصوب کردیم که 
کز دولتی در دمای  کز اداری و مرا ادارات را الزام کنیم که مرا
آسایش تنظیم شوند و یک نامه ای خدمت معاونت محترم 
وزارت راه و شهرسازی، در ارتباط با بحث فرودگاه ها زدم 
که شما در ارتباط با بحث فرودگاه ها در قسمت هایی که 
اصطلاحاً می گویند بردینگ یا قسمت هایی که محل انتقال 
مسافر به بیرون است، اقداماتی را انجام دهید؛ درب هایی 
بسیار بزرگ و با فضایی که در طراحی ها در ترمینال ها است، 
ج می شود یا بعضاً  باز می شود و حجم زیادی از این گرما خار
رعایت الگوی مصرف نمی شود با یک اقدام بسیار کوچکی 
که ما به ترمینال ها گفتیم و الان هم توسط گازهای استانی 
گر درجه حرارت ۱۸ تا ۲۱  ما به تمام فرودگاه ها الزام شده که ا
را استفاده نکنند تهدید به قطع می کنیم؛ این تهدید هم بر 
اساس برگه های اخطار قبلی است.  وی افزود: سال های 
گذشته بعضاً از ۱۵ آذر بحث نظارت بر بهینه سازی مصرف 
در ادارات و بخش های عمومی را شروع می کردیم ولی الآنکه 
خدمت شما هستم نزدیک به دو هزار و ۴۰۰ مورد بازدید 
همکاران من انجام شده و نزدیک به صد مورد اخطار صادر 

کردند و بقیه موارد در الگوی مصرف بوده است. 

معاون وزیر نفت عنوان کرد

پیش بینی ۳۰۰ میلیون مترمکعب ناترازی 


